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Par publikāciju saturu atbild SIA “Kurzemes Vārds”.

Ziedonis – 
pašnodar binātais: 

– Gandrīz nē! 
Mani interesē, kā 
prece izskatās, 
cik praktiski 
noderīga tā 

varētu būt. Krievijā un Baltkrievijā 
ražotas preces gan tagad es 
atturētos ņemt. Nupat veikalā 
atklāju, ka nūdeles jeb roltoni, 
kas ir ļoti lēti, izrādās, ir krievu 
prece. Tos vairs nepirkšu, var taču 
iegādāties cita veida nūdeles.

Inga 
Audere – strādā 
grāmatvedības 
un radošā jomā:

– Vispār jau 
pievēršu uzmanī-
bu. Taču Krievijā 

vai Baltkrievijā ražotas preces, 
visticamāk, nepirktu. Pagaidām 
man nav nācies atteikties no kā-
das preces iegādes, jo tā ražota 
kādā no šīm valstīm. Arī pirms 
tam pārāk neaizrāvos ar Krievijas 
produkcijas iegādi.

Agnese 
Kuplēna – 
projektu vadītāja: 

– Kā kuru rei-
zi, taču lielāko-
ties tam pievēršu 
uzmanību, īpaši 

izpētu pārtikas produktu izcelsmi. 
Man nav principiāli, kurā valstī 
prece ražota, ja vien tā ir legāla. 
Pieļauju, ka mūsu veikalos ir 
tikai atļautas preces, kuras nav 
pakļautas sankcijām. Līdz ar to es 
paļaujos uz tirgotāju godaprātu.

Larisa – 
pensionāre: 

– Jā, es 
skatos, kurā 
valstī prece 
ražota, un 
priekšroku 

cenšos dot vietējai produkcijai. 
Mana preču izvēle nav atkarīga 
no tā, kurā valstī tā ražota. Nav 
tā, ka es kaut ko nepirkšu tikai 
tāpēc, ka ražota kādā konkrētā 
valstī. Man svarīgāka ir preces 
cena un kvalitāte.  

Pēteris – 
brīvmākslinieks: 

– Protams, 
ka pievēršu. 
Teikt, ka 
nepirkšu preces 
no Krievijas, ir 

pārspīlēti. Mēs no Krievijas daudz 
ko pērkam, arī gāzi apkurei. 
Mēs jau daudz ko nezinām, bet, 
ja ir iespējams, nepērku Ķīnas 
produkciju. Jo šī valsts drīz 
pārmāks visu pasauli.

ES DOMĀJU TĀ: VAI PIEVĒRŠAT UZMANĪBU PRECES RAŽOTĀJVALSTIJ?

EGONA ZĪVERTA FOTO

l ILZE OZOLIŅA 

Veļa, audumi, higiēnas pre-
ces un medicīnas izstrādāju-
mi – šāda veida produkciju 
Liepājas uzņēmumi joprojām 
eksportē uz Krieviju un 
Baltkrieviju. To atklāj Centrā-
lās statistikas pārvaldes (CSP) 
publicētais eksportētāju sa-
raksts. Daļa ražotāju atturas 
skaidrot, kāpēc turpina sadar-
boties ar agresorvalsti, tikmēr 
tie, kuri pauž viedokli, norāda 
– atrast, ar ko aizstāt Krievijas 
tirgu, ir ļoti sarežģīti. 

Publiskos  
reizi mēnesī 

Sākotnēji CSP publicētajā 
sarakstā bija iekļauti uzņēmu-
mi, kas eksportējuši uz Krieviju 
un Baltkrieviju kopš 2022. gada 
sākuma un 2023. gada pirmajā 
pusgadā. Vairākas tajā minētās 
kompānijas par to pauda sašu-
tumu, norādot, ka sadarbību 
ar Krieviju un Baltkrieviju pār-
traukušas nekavējoties pēc 2022. 
gada 24. februāra Krievijas sāktā 
kara Ukrainā. 

Drīz pēc tam CSP publicēja 
aktuālo sarakstu ar tiem uz-
ņēmumiem, kas uz Krieviju un 
Baltkrieviju eksportējuši šī gada 
jūnijā. Pavisam šajā sarakstā no-
rādīti 169 Latvijas uzņēmumi, kas 
eksportējuši uz Krieviju, un 94, 
kas sūtījuši savu produkciju uz 
Baltkrieviju. 

Liepājas uzņēmumu skaits 
šajā listē ir samērā mazs, proti, uz 
Krieviju jūnijā eksportējuši septi-
ņi uzņēmumi – SIA “Baltic Med 
Group”, kuras darbības jomā norā-
dīta farmaceitisko izstrādājumu 
vairumtirdzniecība, kravu pārva-
dājumu uzņēmums SIA “Ekspre-
sija”, higiēnas preču ražotāja SIA 
“iCotton”, veļas materiālu ražotāja 
SIA “Lauma Fabric”, tās meitas-
kompānija “Lauma Medical”, kas 
ražo medicīnas izstrādājumus 
(elastīgās saites, jostas, locītavu 
pārsējus u.c.), kā arī veļas ražotā-
jas AS “Lauma Lingerie” un SIA 
“V.O.V.A.”. Savukārt uz Baltkrie-
viju jūnijā eksportējusi “Lauma 
Fabrics” un “Lauma Lingerie”, kā 

arī AS “Olainfarm” grupas Nīcas 
pagastā strādājošais uzņēmums 
SIA “Tonus Elast”, kas ražo kom-
presijas izstrādājumus, jostas un 
stājas korektorus, apsējus u.c. 

Daļa no šiem uzņēmumiem 
iepriekš saņēmuši Ekonomikas 
ministrijas un Latvijas Investīciju 
un attīstības aģentūras eksporta 
un inovācijas balvu. 

Ekonomikas ministre Ilze In-
driksone uzdevusi CSP šādu uz-
ņēmēju sarakstu publicēt reizi 
mēnesī. Feisbukā ministre infor-
mē, ka Ekonomikas ministrija jau 
kopš 2014. gada norādījusi uzņē-
mējiem, ka sadarbība ar Krieviju 
nav ilgtspējīga biznesa pamats, 
tas ir risks pašiem uzņēmējiem 
un viņu darbiniekiem.

Viņa izsaka pateicību visiem 
uzņēmumiem, kuri, sākoties pilna 
mēroga Krievijas iebrukumam 
Ukrainā, pārtrauca savu preču un 
pakalpojumu eksportu uz Krievi-
ju. “Atkārtoti aicinu uzņēmumus, 
kas joprojām nesaskata ētikas un 
morāles problēmas biznesa da-
rījumos ar šo agresorvalsti, iz-
vērtēt līdz šim īstenoto praksi un 
nesadarboties ar Krieviju,” pauž 
ministre.

Turpināt  
vai bankrotēt 

“Manuprāt, šādiem saraks-
tiem “līdzi” jānāk papildu at-
balsta mehānismiem no valsts 
puses. Šobrīd efektīvas sistēmas, 
kas realitātē palīdzētu, tā arī 
nav. Jā, Ekonomikas ministrija 
publiski saka, ka uzņēmumiem 
tiek palīdzēts apgūt jaunus eks-
porta tirgus. Diemžēl realitātē 
šī palīdzība ir maz efektīva un 
ne vienmēr valsts ierēdņu vārdi 
atbilst darbiem. Būtiski piebilst, 
ka jaunu eksporta tirgu atrašana 
ir gadiem ilgs darbs ar milzīgām 
investīcijām. Tāpēc uzņēmumi 
starp izvēli bankrotēt vai turpināt 
eksportu uz konkrētām valstīm 
izvēlas par labu pēdējam. Līdz 
ar to šāda saraksta publicēšana 
nebūs risinājums cīņai ar laiku,” 
pauž AS “Lauma Lingerie” valdes 
locekle Lita Laugale. 

Uzņēmuma vadītāja arī no-
rāda, ka “Lauma Lingerie” šogad 

vērsusies finanšu institūcijā “Al-
tum”, lai saņemtu atbalstu eks-
porta pārorientēšanai uz citiem 
tirgiem. “Neraugoties uz mūsu 
centieniem mazināt eksporta ap-
jomus uz Krieviju un Baltkrieviju, 
esam saņēmuši “Altum” atteiku-
mu,” viņa atklāj, piebilstot, ka šo-
gad uzņēmums plāno vērsties pēc 
atbalsta arī Latvijas Investīciju un 
attīstības aģentūrā. 

Jautāta, cik lielu daļu “Lauma 
Lingerie” eksporta kartē ieņem 
Baltkrievija un Krievija, L. Lauga-
le uzsver, ka uzņēmums ir akciju 
sabiedrība un lēmuma pieņēmējs 
eksporta jautājumos ir tā vienī-
gais akcionārs “Silvano Fashion 
Group”. Taču informē, ka šobrīd 
“Lauma Lingerie” eksportē uz 

Krieviju un Baltkrieviju mazāk 
nekā pērn. Šobrīd darbības ap-
turēšana šajos tirgos nozīmētu 
uzņēmumu slēgšanu. 

“”iCotton”, tāpat kā citi LV 
uzņēmumi, ir ļoti “priecīgi” un 
“pateicīgi” Centrālās statistikas 
pārvaldei par publicēto sarakstu 
un dažādu Excel tabulu publikā-
ciju, kurās netiek norādīti nedz 
apjomi, nedz laiks, nedz jebkas 
cits. Vispār šāda veida publikā-
cijas šajā laikā traucē kompānijai 
ar 20 miljonu eiro apgrozījumu un 
160 darbiniekiem ikdienas dar-
bībai,” pauž uzņēmuma valdes 
priekšsēdētājs Sergejs Binkovskis. 

Viņš norāda, ka “iCotton” kopš 
Krievijas iebrukuma Ukrainā no-
mainījis produkcijas pārdošanas 

tirgu proporcijas, pilnībā aptu-
rot piegādes uz Baltkrieviju un 
pabeidzot sadarbību ar dažiem 
atlikušajiem Krievijas klientiem, 
kas apmaksu par piegādāto pro-
dukciju veikuši avansā ilgam 
laikam uz priekšu. Ja iepriekš 
uzņēmumam eksporta īpatsvars 
uz Krieviju bijis vairāk nekā 60%, 
tad pēc kaimiņvalsts sāktā kara 
tas nokrities līdz aptuveni 5%, 
turklāt no oktobra “iCotton” uz 
Krieviju produkciju vairs nepie-
gādāšot vispār. 

S. Binkovskis arī atzīmē, ka 
uzņēmums saņēmis dažādu Uk-
rainas institūciju, tai skaitā šīs 
valsts vēstniecības, pateicības 
par tiešu palīdzību dažādos vir-
zienos. 

Starp izvēli samazināt darba vietas  un eksportu uz agresorvalsti 

Šī gada pirmajā pusē 
Latvijas eksportējošo 
uzņēmumu 
saraksts uz Krieviju 
samazinājies vairāk 
nekā trīs reizes. 
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